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Ledenblad maart 2024 

 Van de voorzitter…. 
Ik hoop dat u de eerste natte maanden van 

dit jaar zonder veel wateroverlast bent 

doorgekomen.  

Aan de porta cabins zijn begin maart 4 

rolluiken aangebracht en we kunnen nu best 

weer trots zijn op onze ruimte. De 

Watersnoodexpositie in de porta cabins is op 

28 maart voor het laatst te zien. Vanzelfspre-

kend komt daarna de Bevrijdingstentoon-

stelling in de ontstane vrije ruimte.  

De laatste maanden mochten we weer veel 

spullen ontvangen. Hier een kleine opsom-

ming: dozen met informatie van de heer Jan 

Maris.  Fotoboeken en geborduurde kleden 

van de voormalige vrouwenorganisatie: 

Vrouwen van Nu en watersnoodfoto’s van 

Ineke Stam.  Ook kregen we originele 

(schone) slagerskleding en -gereedschap van 

de familie Burgers. Wij hebben een aantal 
bijzondere handwerktuigen teruggehaald bij 

de Oude Molen, die in de 2e WO door een 

gezin gebruikt werden om van graan, meel te 

maken.  Wij zouden graag deze hand-

werktuigen willen exposeren.  Wie van de 

leden is bereid om mee te helpen om die 

schoon te maken?  Op donderdag 25 april a.s. 

houden we onze algemene ledenvergadering. 

Na de vergadering gaat u veel Fijnaartse- en 

Heijningse mensen zien. We hebben op 31 

mei een excursie gepland naar een speciale 

boerderij tussen Oud Gastel en Oudenbosch. 
U leest hier meer over in dit ledenblad. 
Ik wens u voor de komende maanden een 

aangename weersverbetering en zie u graag 

op de geplande activiteiten. 

 

Met vriendelijke groet, 

Jan Dierks 

Colofon 
Dit is een publicatie van 

de Heemkundige Kring 

Fijnaart en Heijningen. Zie 

ook: 

www.heemkundigekringfij

naartenheijningen.nl 
 
Nummer 88, maart 2024 

 

Redactie: 

Ineke Bisschops 

Kees Machielse   

 

Inleverdata kopij:  

Uiterlijk 4 weken voor de 

verschijningsdatum van 
het ledenblad. 

 

Het lidmaatschap 

bedraagt minimaal 15,- 

euro per jaar 
 

Bestuurssamenstelling: 

Jan Dierks, voorzitter 

Tel.: 0168-462986 

 
Piet Roks Mzn, 

penningmeester 

Tel.: 0168-463775 

 

Kees Machielse, secretaris 

a.i. en archiefbeheer 

Tel.: 0650678235 

 

Jan den Hollander, lid 
 

Piet Roks Pzn, lid 

 

Erelid: Jan Maris 

 

Postadres: 

Veluwestraat 2, 

4794 AB Heijningen 

 

Documentatiecentrum: 
Veluwestraat 2,  

4794 AB Heijningen.  

Tel. 0168 464935  

Open: dinsdag en 

donderdag van 14.00 tot 

16.00 uur of op afspraak 

0168-462986  

of e-mail: 

heemkring-fh@kpnmail.nl 
 

Bankrekeningnummer: 
NL79RABO0144953978 

 

http://www.heemkundigekringfijnaartenheijningen.nl/
http://www.heemkundigekringfijnaartenheijningen.nl/
mailto:heemkring-fh@kpnmail.nl


2 

Morgen met de stoomtram van Roosendaal naar 

Willemstad…….? 
 

Helaas is dat morgen niet meer mogelijk, maar honderd jaar 

geleden was dat geen enkel probleem. Graag geven wij u een 

indruk van het “moderne “vervoer van die tijd. 

 

Inleiding 

In 1878 werd de wet: lokaalspoor-en tramwegwet van kracht. Die 

wet bood de mogelijkheid om lichte, mechanisch voortbewogen 

spoorwegen, ook langs de openbare weg aan te leggen. De eerste 

stoomtramlijn werd aangelegd in Den Haag. Op 1 juli 1879 werd 

de lijn van Den Haag centraal naar het Kurhaus in Scheveningen 

geopend. Al spoedig werden overal concessies aangevraagd en in 

de daaropvolgende 30 jaren zijn er overal in het land 

stoomtramlijnen aangelegd. Honderden gemeenten werden uit 

hun isolement verlost. De tramverbinding Roosendaal – 

Willemstad was echter een van de laatste….  Waarom zo laat? 

 

Steven Adriaan Klaassen had in 1882 het plan om een 

stoomtramlijn Willemstad-Fijnaart-Klundert-Zevenbergen te gaan 

exploiteren. Ook zou er geld vrijgemaakt worden voor een 

stoomtramweg Breda-Bergen op Zoom – Baarle-Nassau-

Willemstad – Zevenbergen- De Leur. Deze plannen werden echter 

in de ijskast gezet, ondanks dat vele middenstanders er wel brood 

in zagen. Zo zouden steenkolen, bouwmaterialen, 

voedingsmiddelen veel beter en sneller te vervoeren zijn. Ook het 

plan van de heer E.A. de Jongh uit Lage Zwaluwe om een 

stoomtramlijn Willemstad – Zevenbergen – Oudenbosch – Breda 

met een latere uitbreiding naar Steenbergen tot Roosendaal werd 

niet serieus genomen ofschoon een stoomtramverbinding “zeer 

gewenscht“ zou zijn. 

 

1889 Oprichting van de ZNSM 

In november 1889 werd de Naamloze Vennootschap “De Zuid-

Nederlandsche Stoomtramweg-Maatschappij“ opgericht door o.a. 

een tiental kapitaalkrachtige Belgische heren. De vennootschap 

werd gevestigd in Breda en werd aangegaan voor 50 jaar, te 

rekenen vanaf de dag van de Koninklijke goedkeuring. Deze werd 

verleend op 3 december 1889. De ZNSM wou vooral 

stoomtramwegen aanleggen tussen plaatsen in Nederland en 

België. 
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Het duurde tot 1897 voordat er een plan door de ZNSM werd 

ingediend voor een lijn van Oud Gastel naar Willemstad. In dit 

plan geeft dezelfde ZNSM te kennen haar lijn vanaf het 

Gastelsveer door te willen trekken via de Nieuw-Gastelsedijk 

langs Stampersgat, waar de Mark (Dintel) via de draaibrug 

gekruist zou worden en vervolgens via de Fijnaartschedijk en de 

Steenweg (Steenpad) naar Willemstad. Met dit plan voldeed de 

ZNSM aan het verzoek van de gemeente Oud Gastel. De ZNSM 

wou zelf de lijn laten lopen via de Rijpersweg en de huidige 

Appelaarsedijk en niet door Stampersgat.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Aanleg spoor nabij Oudemolen 

Fotoarchief BBA Stadsarchief Breda 

 

In 1906 de eerste tramrit Oud Gastel – Willemstad 

Op 14 december 1906 werd deze lijn in aanwezigheid van 

bestuursleden van de ZNSM officieel geopend en op 15 december 

mocht iedereen met de stoomtram mee. Aanvankelijk bestond er 

vanuit Roosendaal nog een overstap in Oud Gastel op de tram 

naar Willemstad, maar een paar jaar na de start, reden er 

doorgaande trams van Roosendaal naar Willemstad. In 1926 werd 

de lijn verlengd tot de haven van Willemstad en gaf daarmee 

aansluiting op het veer naar Numansdorp. In Oud Gastel was er 

een overstapplaats op de ZNSM-lijn van Breda naar Steenbergen, 

die bij de busdiensten nog steeds in gebruik is. Men kon voor de 



4 

prijs van 15 cent per rit vijfmaal per dag van Roosendaal naar 

Oud Gastel trammen en dan overstappen naar Willemstad.  

 

 

Hoe liep de tramlijn van Roosendaal naar Willemstad? 

Wat later was er een directe tramverbinding van Roosendaal naar 

Willemstad.  Voordat men in Oud Gastel was werden de volgende 

haltes aangedaan: café Mon Plezier, Kapelberg en Gastelsveer. De 

tramlijn moet dan vanuit Oud Gastel, via de Rijpersweg naar 

Stampersgat gelopen hebben. Bij de Brugstraat was er dan een 

draaibrug, waardoor de tram op de Steiledijk terecht kwam en 

dan haar weg vervolgde door de Appelaarseweg. Bovenaan de 

Appelaarseweg werd linksaf gebogen naar de Stationsstraat (nu 

Molenstraat). Bij het kruispunt Stationsstraat/Oude Heijningse-

dijk/Oudemolensedijk ging de tram naar de Oudemolensedijk om 

dan via de Stadsedijk, Steenpad, Landpoortstraat en Voorstraat 

aan de haven in Willemstad te arriveren.  Hier gingen reizigers 

van boord en werden goederen gelost om met de pont naar 

Numansdorp overgebracht te worden. Met de tram van 

Roosendaal naar Willemstad was een reis van 1 uur en 25 

minuten.  

 

Haltes 

Er waren tussen Roosendaal en Willemstad 10 vaste haltes. De 

eerdergenoemde haltes in het vorige hoofdstuk alsmede de 

haltes: Oud Gastel, Stampersgat, Appelaarseweg, Fijnaart, Oude 

Molen, Heijningseweg (dit was ter hoogte van de Christelijke 

school aan de Stadsedijk) en 

Willemstad. Verder waren er 

tenminste nog 7 haltes “op verzoek “. 

Hier stopte de tram als passagiers 

een rode vlag uitstaken of in het 

donker met een brandende rode 

lantaarn zwaaiden. 

 

Snelheid en veiligheid 

De tram ontwikkelde een snelheid van maximaal 35 km/u. Op de 

lijn Oud Gastel – Willemstad mochten de trams max. 20 km/u 

rijden. Aan de veiligheid was ook gedacht! Het was in Noord-

Brabant verboden dat de tram mocht fluiten, alleen het luiden van 

een bel was toegestaan. Voor de passagiers waren er ook 

bijzondere voorwaarden. Op de balkons mocht gerookt worden, 
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echter tabakspijpen moesten, indien daaruit gerookt werd, van 

een dopje voorzien zijn. Personen in kennelijk beschonken staat 

en zij die “behept“ zijn met ziekten of ongesteldheden of om 

andere redenen voor reizigers hinderlijk of gevaarlijk zijn, worden 

in de rijtuigen niet toegelaten. Het was de reizigers verboden om 

voorwerpen, door reuk of omvang hinderlijk, alsook geladen 

geweren, kruit of licht ontvlambare stoffen in de rijtuigen mee te 

nemen.  Honden werden – tegen normale ritprijs – alleen in de 2e 

klasse toegelaten. 

 

Aanleg spoor aan de Fijnaartschen dijk  

Fotoarchief BBA Stadsarchief Breda 

 

Enkel – of dubbelspoor? 

De hele lijn was enkelspoor, want zo druk was het nu ook niet. Er 

waren wel in Fijnaart, Oude Molen en aan de Stadsedijk wissels 

waar een dubbelspoor lag, te weten: in de Appelaarseweg tussen 

de twee bochten (wissel Traats en ter hoogte van de huidige Aldi 

(wissel Akkermans) aan de Oudemolensedijk. Ook op de 

Stadsedijk was er een wissel. Het enkelspoor werd op de lijn 

Roosendaal-Willemstad meestal aan de rechterzijde van de 

normale weg aangelegd en meestal “op eigen baan“. De 
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spoorbreedte van het ZNSM was 1067 mm, een destijds veel 

voorkomende spoorwijdte bij de stoomtramwegen. De wegen 

waren vrijwel altijd grindwegen. Alleen daar, waar de trambaan 

een weg kruiste, lag een klinker- of keibestrating. Er waren 

diverse aftakkingen naar verschillende bedrijven. Zo lag er een 

uitgebreid sporenstelsel bij de suikerfabriek Stampersgat. 

 

Wat kostte in die tijd een tramkaartje? 

Al eerder in dit verhaal is vermeld dat een tramritje tussen 

Roosendaal en Oud Gastel 15 cent kostte. Er waren ook speciale 

prijzen voor gezelschappen van meer dan 20 personen. Zelfs 

abonnementen waren verkrijgbaar voor 3,6,9, en 12 maanden 

alsmede weekkaarten voor werklieden. Ook waren er 

schoolabonnementen voor “jongelui van beiderlei kunne, die 

inrichtingen van onderwijs bezoeken”. 

 

 

 

 
 

Tram van de Zuid-Nederlandsche Stoomtramweg Maatschappij 

staat in 1907 op het station in Willemstad klaar om naar Oud 

Gastel te rijden. 

Foto collectie BBA Stadsarchief Breda 
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Lijken in de tramwagon…….goed betalend gewicht!!! 

Naast bepalingen voor vervoer van goederen en vee, was er een 

speciale bepaling voor het vervoeren van lijk(en). Daarin staat 

o.a.: “wie een lijk ten vervoer aanbrengt zonder het als zodanig 

aan te geven, moet de te min betaalde vracht bijbetalen en 

bovendien het viervoudige bedrag van den bij het tarief 

vastgestelde vrachtprijs voldoen”, d.w.z. als boete. Verder: 

“wanneer het lijk niet binnen zes uren na aankomst van de trein 

op het station van bestemming wordt afgehaald, wordt het ter 

beschikking van den burgemeester gesteld om te handelen 

overeenkomstig artikel 9 der Wet van 10 april 1869”.  De 

burgemeester kon dan n.l. last (opdracht) geven het lijk te doen 

begraven. Als tarief gold: “voor het eerste lijk de vracht 

verschuldigd voor 5000 kg volgens het tarief der vrachtgoederen. 

Voor elk lijk meer in den zelfden wagon wordt de vrachtprijs met 

1250 kg verhoogd”.  Er mochten maximaal vier lijken per 

goederenwagon vervoerd worden.  

 

Stoomtramverbinding in de problemen 

In de jaren dertig van de 20e eeuw kreeg de tramverbinding het 

financieel moeilijk.  Op 7 oktober 1934 werd het reizigersvervoer 

op de lijn officieel gestaakt, nadat de ZNSM was opgegaan in de 

Brabantsche Buurtspoorwegen en Autodienst (BBA)  Er reden nu 

autobussen tussen Roosendaal en Willemstad! 

Op 11 januari 1937 werd ook het goederenvervoer stilgelegd. 

Daarna werd de lijn opgebroken…. 

 

 

 

Bron archief HKFH / Wikipedia 
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Het oudste echtpaar van Nederland woonde in 

Fijnaart 
 

Arie en Maria Blokland – Konings 72 jaar getrouwd. 
 

Op zaterdagmiddag 8 

mei 1880 is het een 

frisse dag. Een matige 

wind waait rond het 

Fijnaartse 

gemeentehuis. 

Daarbinnen beloven 

Arie Blokland en 

Marietje Konings voor 

burgemeester Maris 

staande elkaar de 

eeuwige trouw. 

Zeventig jaar later op 

8 mei 1950 is het 

bruidspaar Blokland –

Konings nog in goede 

gezondheid. Tien 

kinderen werden in dit 

gezin geboren 

waarvan er twee op 

jeugdige leeftijd 

overlijden. De overige 

acht groeien in goede 

gezondheid op. Nog 

nooit was er in 

Nederland een 

echtpaar geweest dat 70 jaar in een huwelijk had volgemaakt. 

Alle Nederlandse kranten schreven in mooie volzinnen over dit 

bijzondere feit. Leest u even mee? ‘Gehuwd, zeventig jaar 

geleden!  Stelt u zich voor, die dag, en die gebeurtenis in de kerk! 

De flinke 22-jarige Arie Blokland en zijn 21-jarige bruid Marietje 

Konings, samen geknield onder de zegenend uitgebreide armen 

van de predikant, die God om een zegen bidt over dit jonge 

huwelijk’. Even verder; ‘Hebben deze mensen durven hopen dat 

het meer dan zeventig jaar samen zou worden, en dat zij meer 
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dan honderd nakomelingen hebben zien opgroeien’. Nog een 

citaat: Hun ogen dwalen langs de talrijke nakomelingen die zich 

rondom hen hebben geschaard, en die hen van alle kanten 

vriendelijk toelachen. En het is alsof zij zulks een zegen niet 

kunnen begrijpen’. Vanuit meelevende buren was namelijk een 

huldiging comité opgericht om een feest mogelijk te maken. Dat 

comité had daarvoor en inzamelingsactie onder de Fijnaartse 

bevolking gehouden wat een leuk bedrag had opgeleverd. Op 

deze manier was mogelijk geworden het bruidspaar een 

koffiemaaltijd en een receptie aan te bieden. Dit cadeau werd 

zeer gewaardeerd door het echtpaar en familie. Het werd een 

drukte van belang en evenals de burgemeester, de dokter en 

dominee kwamen vele bekenden de jubilarissen feliciteren. De 

harmonie had in de ochtenduren al een muzikale hulde gebracht 

voor het huisje aan de Kadedijk en in heel het dorp hing de vlag 

uit. Arie en Marietje verkeerden in 1950 nog in een goede 

gezondheid al ging het lopen bij haar steeds moeilijker. Ze hield 

zich bezig met kledingstukken maken en de krant voorlezen voor 

haar man. Hijzelf was nog behoorlijk vief en wandelde elke dag na 

het middagmaal een ommetje en hield daarbij in de gaten wat er 

zoal gebeurde in het dorp. 

 
Twee jaar later op dezelfde datum in 1952 waren beiden nog 

steeds in goede gezondheid en weer was de krant present. Dit 

keer in het huisje aan de Kadedijk. De krantentekst over dit 

bezoek begint met mooie woorden; ‘Over de hoge polderdijken in 

deze min of meer geïsoleerde noordwesthoek van Brabant mag 

dan dikwijls een geniepige koude wind waaien, het is er toch niet 

ongezond’. Even verder in het artikel; ’Arie en zijn vrouw deden 
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en doen gewoon door, ze zijn gelukkig en hun motto is; ‘Je bent 

honderd voor je het weet’.   

Arie is voornamelijk aan het woord waarbij Marietje haar man 

instemmend en glimlachend aankijkt. ‘Ik ben op mijn achtste jaar op 

het land gaan werken dus van naar school gaan kwam weinig terecht 

maar ik heb me wel het lezen en schrijven aangeleerd. Op twaalf 

jarige leeftijd werd ik wees en dat is ook niet niks. Het werk begon in 

de zomer op het land om vier in de ochtend en duurde totdat het 

donker werd. In de winter was het van donker naar donker. Vakantie 

bestond niet. Daarbij viel het niet altijd mee om een gezin met zoveel 

kinderen te onderhouden. Gewerkt heb ik tot mijn zevenenzeven-

tigste jaar. Zeventien jaar lang ben ik ook nog koster geweest in de 

gereformeerde kerk. De mensen waren vroeger veel behulpzamer 

aldus Arie. Alles gaat tegenwoordig (1952) zo vlug. De auto’s, de 

vliegtuigen, ik heb ze allemaal zien komen en ik herinner me nog 

heel goed, dat bij de eerste auto’s die door het dorp reden, de mensen 

uit bed renden, want iedereen moest dat zien, weet je dat nog 

moeder’? De krant vervolgt; ‘en moeder, die tegelijkertijd 

grootmoeder en overgrootmoeder is, met het witte mutsje op de grijze 

haren, met haar prachtig dooraderde handen, die zelfs nog een naald 

kunnen hanteren, knikt, zij weet dat ook nog wel maar er zijn zoveel 

herinneringen in dat lange leven, dat grote en kleine gebeurtenissen 

tenslotte verweven zijn tot een wazig patroon.   

Zij heeft in de 

veertig 

kleinkinderen en 

meer dan tachtig 

achterklein-

kinderen’. ‘Het lijkt 

wel of er elke dag 

een nieuw kind 

bijkomt’ vertelt ze.  
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Als de verslagever kijkt naar de blauwe geruite matras van Brabants 

bont die buiten de bedstee ligt te rusten komt het antwoord; ‘Daar 

moet u maar niet naar kijken want we komen net uit bed. We mogen 

niet zo vroeg opstaan, ziet u, we hebben veel slaap nodig. Elke avond 

gaan we er om negen uur in’. Na de vraag van de verslagever; ‘Kunt 

u er nog wel inklimmen’? Komt het antwoord van Arie; ‘Ik ga op de 

rand zitten en zwaai mijn benen binnenboord. Mijn vrouw wordt erin 

geholpen door onze kleindochter die met haar man voor ons zorgt’. 

Hij vervolgt; ‘Het is wel fijn dat we alle twee zo oud zijn geworden. 

De band wordt steeds nauwer aangetrokken als je zolang bij elkaar 

bent’.  Even voordat de verslagever vertrekt heeft Arie nog een paar 

uitspraken te pas; ‘Ik heb mijn hele leven lang gepruimd en ik ben er 

oud mee geworden. Ze zeiden wel dat je daar eerder dood van gaat 

maar ik heb nooit last van het pruimen gehad. Als je oud wilt worden 

dan moet je sober leven, flink werken en een pijp roken, daarvan 

blijft je rustig. Voor een vrouw is dat flink poetsen en goed voor de 

kinderen zorgen’. En met deze uitspraken in gedachte nam de 

verslagever afscheid. 

P.R. 

 

 

 
De familie Blokland voor de Schakel 
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Roterij Zwingelspaan. 

 

Eerst het een en ander ter verduidelijking over telen en vooral het 

roten van vlas.  

Vlas is een gewas dat al lang wordt verbouwd. Er zijn 

verschillende rassen vlas, namelijk blauwbloeiende en 

witbloeiende varianten maar ook rassen met bruine en gele 

zaden. De zaden van vlas worden ook wel lijnzaad genoemd. Er 

zijn twee belangrijke categorieën vlas. Olievlas en vezelvlas. Over 

deze laatste gaan we verder. Vezelvlas wordt al meer 

dan zesduizend jaar geteeld en wordt gebruikt voor het maken 

van linnen. 

 

 

Vlasteelt in de omgeving van Nieuwe  Molen 
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In de loop van de achttiende eeuw verschoof de vlasteelt in 

Nederland vrijwel geheel van de zandgronden naar 

de zeekleigronden. De Zeeuwse en West Brabantse bodem bleek 

bij uitstek geschikt voor de verbouw van vlas. Het zachte 

zeeklimaat bevorderde tevens de groei van dit gewas. Vlas werd 

in Zeeland al in de middeleeuwen verbouwd en was een tak van 

het landbouwbedrijf waarvoor veel vakkennis was vereist.  

Helaas is de vlasteelt in de tweede helft van de twintigste eeuw 

nagenoeg verdwenen door de opkomst van katoen en 

kunststofvezels. Voor verdere informatie is een bezoek aan het 

vlasmuseum te Klundert zeker de moeite waard. Dan het 

volgende; het doel van vlasroten is het gewas blootstellen aan 

water zodat de vezels vrijkomen die gebruikt worden in de 

textielindustrie.  

 

Eerst weer een stukje geschiedenis.  

Tot voor kort gebeurde de bewerking van het vlas op dezelfde 

primitieve wijze als door de Egyptische vlasbouwer in de Oudheid. 

Voor het geheel rijp is wordt het vlas uit de grond getrokken en 

daarna door repelen van de zaaddozen ontdaan. Daarna start het 

rootproces. Hoewel het veldroten (het op het veld laten 

verweren), de oudste vorm is, geschiedde het vlas roten in 

stromend water vanaf de Middeleeuwen. Het te roten vlas werd 

daarbij in open houten bakken geplaatst, die parallel aan de oever 

van de stroom in een rivier lagen. De bakken werden met 

kettingen aan palen vastgelegd. Het stuk oever dat de boer 

daartoe bezat, werd een aard genoemd. In België stond vooral 

de Leie hierom bekend, die werd om die reden wel de Gouden 

rivier genoemd. Het roten geschiedde van mei tot oktober. In 

1943 werd het roten op deze rivier verboden vanwege de daaraan 

verbonden milieuproblemen.  

 

Hier in West- Brabant werd het vlas in sloten gedaan en onder 

water gehouden door er modder op te doen. Na drie weken werd 

het vlas er weer uit genomen wat een zwaar en vies werk was. 

Deze methode verdween met de komst van de warmwaterroterij 

wat een hele verbetering betekende, niet alleen omdat men niet 

meer afhankelijk was van de weersomstandigheden maar ook uit 

milieuoogpunt.  

 

https://nl.wikipedia.org/wiki/Leie_(rivier)
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Roterij Zwingelspaan 

De roterij te Zwingelspaan. 

In de jaren dertig van de vorige eeuw verschenen steeds meer 

warmwaterroterijen. Zo was er een in Noordhoek, 

Standdaarbuiten en Zevenbergen om in de buurt te blijven. Het 

was in 1939 toen ook de Fijnaartse vlassers zich gingen roeren 

om ook een roterij te hebben. In februari dat jaar werd een 

comité gevormd om de plannen nader met de geïnteresseerde 

vlassers te bespreken. Als het tot definitieve plannen kwam dan 

was het de bedoeling om financiering te vragen aan het 

werkfonds.  

In een vergadering te Fijnaart, werden de plannen verder 

doorgesproken waaronder een locatie te Zwingelspaan.  

In een volgende vergadering werd een stichtingsbestuur in het 

leven geroepen die het hele proces ging begeleiden. Het ging 

voortvarend aan de slag en wendde zich tot het werkfonds, zoals 

was besproken, alsmede tot de gemeente. Die raadde op haar 

beurt ook het werkfonds aan voor de bouw en stelde zich 

daarvoor ook garant voor de aflossingen. De bouw werd geschat 

op de duur van vier maanden. In het bouwplan was voor de 

afvoer van het afvalwater een bassin opgenomen waarin het werd 

verzameld. Daar moest het bezinken voor een bepaalde tijd 

voordat het geloosd kon worden op de sloot. Het 

stichtingsbestuur ging uit van een subsidie van 16.500 gulden uit 

het werkfonds. De vlassers namen samen 140 aandelen. De totale 

bouwkosten werden geraamd zo rond 22.000 gulden. 
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Nabij het watertje genaamd Tonnekreek vond men een goed 

bouwlocatie voor de roterij.  Een opsteker waren de 

bemoedigende woorden van de rentmeester der domeinen die 

onomwonden verklaarde groot voorstander te zijn voor de bouw 

van de warmwaterroterij op Staatsdomeingrond te zijn. En er was 

nog meer goed nieuws, het werkfonds liet weten de bouw flink te 

stimuleren omdat er uiteraard grote economische en tegelijkertijd 

sociale belangen mee gemoeid waren. Voor de afvoer van het 

afvalwater waren enige moeilijkheden maar ook die werden 

opgelost. Het probleem was in handen gegeven van het instituut 

voor zuivering van afvalwater te Den Haag. Vanuit het instituut 

was verscheidene keren ter plaatse gekeken om de kwestie te 

bestuderen.  

Eind 1939 kwamen de West Brabantse vlassers weer bijeen te 

Standdaarbuiten. Een van de vergaderpunten was de bespreking 

van de warmwaterroterij te Zwingelspaan. Dat het voor de 

Fijnaartse vlassers moeilijk was om hun vlas modern te roten was 

bekend. Dat bezwaar werd nog meer gevoeld door de toename 

van het aantal vlassers. Daarom was het van belang dat de 

vlassersbond alle medewerking moest verlenen en zich moest 

inzetten ter verwerkelijking van de warmwaterroterij te 

Zwingelspaan.  

 

 
 

Roterij Zwingelspaan 
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Dat een en ander toch wat trager ging dan de verwachting was 

bleek wel uit een krantenbericht in februari 1940. Daarin stond te 

lezen dat de plannen voor de bouw van een warmwaterroterij te 

Zwingelspaan zich in een vergevorderd stadium bevonden. Het 

wachten was op een overeenkomst ‘met werkverruiming’ over het 

arbeidsloon en het toekennen van de nodige materialen. De 

afvoer van het afvalwater was al geregeld en ook de Rijkssubsidie 

was toegestaan. In de Gemeente Fijnaart heerste een vol 

vertrouwen dat de komende winter met de bouw in Zwingelspaan 

een begin kan worden gemaakt zodat de roterij het jaar erop in 

gebruik kon worden gesteld. Dat er twijfel was gerezen onder de 

vlassers bleek uit een krantenbericht in september. Daarin stond 

te lezen dat de pessimisten in de gemeente Fijnaart ongelijk 

hebben gehad te denken dat de warmwaterroterij er nooit zou 

komen. Begin november weer een positief bericht.  Bij de 

Rijksdienst der Werkverruiming namelijk, was geld vrijgemaakt 

voor de bouw. Zo is in de eerste helft van de jaren 40 de 

vlasroterij in Zwingelspaan er dan toch gekomen. 

De Roterij was voorzien van 25 bakken die afgesloten konden 

worden door zware ijzeren deuren. Boven de bakken bevonden 

zich aan beide zijden van het gebouw waterreservoirs die werden 

gevuld uit de naast gelegen Tonnekreek.  

Was de vlasteler aan de beurt om een of meerdere bakken te 

vullen dan tastte men de bakken vol op een speciale 

rechtopstaande manier. De zware deur werd voor de bakingang 

geschoven en met moeren waterdicht afgesloten. Het rotproces 

ging dan van start. Het kreekwater, dat door een ketel in het 

midden van het gebouw met daaronder een ketel verwarmd werd 

tot een temperatuur van 30 graden, ging dan via een pomp en 

buizenstelsel de bakken in. Half in het rotproces werd het water 

ververst. Tegen de tijd dat de vezels voldoende loslieten dan klom 

de rootmeester of teler ter controle via een trapje naar het kijkgat 

hoog in de muur, nam hieruit enkele vlasstengels. Bleek alles 

naar wens dan werd de ijzeren deur geopend en ging het gerote 

vlas via een transportband uit de bak op een wagen geladen naar 

de droogweide. Voor ovenbrandstof dienden in het begin de 

scheven (de vlasstengels die overblijvende na scheiding van de 

vezels).  
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Fam. Reuvers Vlas aan het laden. Links op de foto de roterij. 

 

Die werden door de fa. Kannekens met vrachtwagen vanuit de 

vlasturbines in Standdaarbuiten en Oudemolen in de 

schevenloods gelost. Deze loods stond naast de roterij. Deze 

scheven gaven wel veel warmte maar waren snel opgebrand. 

Enige tijd is stoken met autobanden geprobeerd maar door 

klachten uit de omgeving ging men over  op oliestook. Zo rond 

1960 is Piet Frijters rootmeester geworden. Deze man was 

vogelliefhebber. Toen door baldadige jeugd bovenin een ruitje 

was ingegooid nam een zwaluwechtpaar de gelegenheid te baat 

om in het gebouw een nest te bouwen. Omdat deze man het 

raampje ongemoeid heeft gelaten zat er na wat jaren een kolonie 

van tussen de 50 en 100 vogels. Nadeel, overal lagen strontjes. 

Vlassers die een boterhampauze namen, hadden dus kans een 

keutel tussen de kiezen te krijgen. Bij zomerdag zwommen 

kinderen van de rootmeester en de vlassers in de waterbassins en 

in de kreek, toen nog met glashelder water en een overvloedige 

visstand. Aan het eind van de jaren 60 van de vorige eeuw was 

het gedaan met de vlasteelt in West-Brabant. Het betekende ook 

het einde van de roterij in Zwingelspaan.   

Piet Roks. 
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Zomaar wat berichtjes……. 

 
Film. 

 

Op 8 april 1937 werd in ons dorp de Hollandia film (Vacca) ‘De 

Melkweg’ vertoond. Dat was een hele gebeurtenis en veel mensen 

lieten dat niet aan zich voorbijgaan. Het werd dus een drukte van 

jewelste op Zwingelspaan en de Ned. Herv. School en 

Partroonzaal in Fijnaart zelf. In de Patroonzaal zat alles zo vol dat 

er mensen aan de deur werden teruggestuurd,  er kon gewoon 

geen mens meer bij. Gevraagd na afloop naar de mening over de 

film was het antwoord steeds: ‘het was een mooie leerzame film 

die we vanavond hebben gezien’.  

 

Variété avond. 

 

Momenteel worden we verwend met TV  en sociale media. Daarop 

vinden we alles wat onze interesse heeft. Naar de bioscoop of 

theater en meer van die vermakelijkheden is tegenwoordig heel 

normaal. Daar was in vroeger jaren geen sprake van. Als er dan 

een amusementavond werd georganiseerd was dat best een 

gebeurtenis. Laten we voor de aardigheid teruggaan naar 1937. 

We bevinden ons op een novemberavond in het hotel ‘Hof van 

Bergen’ van uitbater Willem de Reijer aan het begin van de 

Kadedijk waar een ouderwetse Brabantse leutavond wordt 

gehouden. Als de humoristen J. Backx en C. van der Eijnden uit 

Stampersgat het podium betreden beginnen die gelijk aan hun 

voordrachten en kluchten. Dat is lachen geblazen. Tijdens de 

liedjes, waarbij heel populaire deuntjes, zingen we vrolijk mee 

waarbij begeleidend pianist H. van Helvert bijna overstemd wordt.  

We belonen de humoristen met een luid applaus en zien dan vol 

verwachting de accordeonisten van de Jazzband ‘Modern’ uit 

Essen het podium opkomen. Als de vrolijke klanken onze oren 

bereiken is het moeilijk onze voeten stil te houden. Opeens wordt 

de pauze aangekondigd. Niets te vroeg want onze keel voelt door 

al dat zingen wat droog aan. Gaan we straks weer door met 

genieten van wat deze artiesten nu weer voor het voetlicht 

brengen.  

.  
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De regen viel met bakken uit de lucht 

 

Het najaar van 1936 en het voorjaar van 1937 was bijzonder nat. 

De boeren en tuinders verlangden hartstochtelijk naar droog 

weer. Met bakken bleef de regen maar uit de lucht vallen. Het 

gemaal ‘De Oude Heijningen’ draaide zes maanden op volle 

toeren om het water de polders uit te krijgen voordat alles blank 

kwam te staan. Zoiets was tot dan toe nog niet voorgekomen. 

Februari telde zelfs 25 regendagen. Van januari tot maart viel 30 

tot 70 % meer regen dan normaal.  

 

Sparta. 

 

Groot nieuws in de krant. In Fijnaart was een voetbalclub 

opgericht met de naam Sparta. De kersverse club had een 

clubhuis in het café Baks aan de Driehoek. Het te bespelen terrein 

was inmiddels ook in gereedheid om de voetballers en bezoekers 

te ontvangen. De oprichters waren vol goede moed, er hadden 

zich immers al 25 leden aangemeld.  

 

  

 

Blikseminslag 28 – 7 – 1883. 

 

Die dag gebeurde iets sensationeels. Op de ochtend ontstond een 

hevig onweer met regen en wind. Het bliksemde aan een stuk 

door en het rommelde om bang van te worden, kortom, het ging 

flink tekeer. Plots trof een bliksem een boom die daardoor 

volkomen verbrijzelde. De splinters lagen over verre afstand over 

de grond verspreid. Toen het opklaarde gingen veel 

nieuwsgierigen ter plaatse een kijkje nemen om, zoals dat toen 

werd gezegd, ‘dit wonder Gods te aanschouwen’. Aanwezige 

oudjes schudden verwondert het hoofd, ze konden zich niet 

herinneren ooit zoiets te hebben gezien.  

 

11 – 4 – 1922. 

 

Deze dag was rustig begonnen maar zou ruw worden verstoord 

want maar net had de schoolcommissie de Fijnaartse raadzaal 

verlaten waar het bijeen was geweest voor een vergadering, toen 

een ontploffing plaatsvond. Hevig geschrokken ging men terug de 

raadzaal in om te kijken wat de klap had veroorzaakt. Wat ze 
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daar zagen vervulde hen met nog meer schrik. Van de prachtige 

nieuwe schouw was niets meer over, door heel de raadzaal lagen 

de brokstukken verspreid. Wat de oorzaak van de ontploffing was 

geweest was bij het ter perse gaan van het bericht nog niets 

bekend.  

 

Ongeluk. 

 

Bakker B uit Heijningen was op 6 januari 1940, zoals altijd aan 

het werk in zijn bakkerij toen een enorme klap zijn oren bereikte. 

Hij haastte zich naar buiten om te zien wat er was gebeurd. 

Ongelovig keek hij naar de auto die tegen de lantaarnpaal voor 

zijn huis stond geparkeerd. De inzittenden, twee dames en twee 

heren, keken hem wat versuft aan. Toen bakker B rook bespeurde 

dat vanuit de auto omhoog kringelde, hielp hij snel de mensen 

eruit te komen. Daarna werd de auto zo snel mogelijk naar de 

andere kant van de dijk geboomd waar het zonder verdere schade 

te kunnen berokkenen werd geblust. Toch was na afloop van de 

auto niet veel meer over. 

Piet Roks 

 

‘De orgels in de Gereformeerde Kerk te Fijnaart’ 

no 4. 
 

Verkort verslag uit het boekje van Han van der Mast. 

We eindigden de vorige keer met het beroep op J. van Dommele 

om een proeve af te leggen bij de organisten. Han van der Mast 

heeft niets gevonden van wat deze proeve heeft opgeleverd. Het 

bleef tobben met het orgel, daarom was er in december 1951 

weer overleg in de kerkenraadsvergadering. Men besloot de Fa. 

Evertsdijk uit Goes mede te delen dat van zijn diensten geen 

gebruik meer werd gemaakt voor het onderhoud van het orgel. 

Deze Fa. had het onderhoud van het orgelstemmen overgenomen 

van de Fa. Dekker, eveneens uit Goes. Vervolgens werd de Fa. 

Flentrop uit Zaandam benaderd voor het onderhoud. In januari 

1952 besloot de Kerkenraad dat ritmisch zal worden gezongen 

gepaard aan een overgangsregeling, die tot 1954 duurt. Organist 

Veld stopt eind 1954 wegens verhuizing naar Hilversum. Daarop 

werd door enkele doopleden een verzoek aan de kerken-

raadsvergadering om o.a. C. Geuze en A.W. van Sprang het orgel 

te laten bespelen. Dat werd goed gevonden mits dat onder 

toezicht gebeurde. De jeugd speelde ook wel eens op het orgel 
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maar dat mocht alleen met een toestemmingbriefje van Dhr. Van 

Sprang. In 1956 zijn alleen W.S. Kruit en P. Lintmeijer nog 

beschikbaar tijdens de wekelijkse erediensten. Dan is het januari 

1957 en adviseren deze twee organisten de Kerkenraad het orgel 

nu eens grondig na te laten kijken. Organist Kruit krijgt de 

opdracht een brief te versturen naar Orgelbouw Adviescommissie 

van de Gereformeerde organisten vereniging. Reeds in maart 

komt deze commissie met een antwoord. Nadat aan de gestelde 

voorwaarden was voldaan ging men aan de slag. 

Uit de opgestelde rapporten in mei door J. van Dommele en J.C. 

Hanegraaff opgesteld enige feiten: 

De windvoorziening, balg en regulator zijn in orde. / Windkanalen 

slecht aangelegd / De windlade heeft geen noemenswaardige 

gebreken. / De pijproosters zijn op plaatsen totaal aangevreten 

door houtworm. / De elektrische magneten en kegels produceren 

veel lawaai en de aanleg ervan slordig./ De tractuur van de toets 

naar het windjack erbarmelijk aangelegd. Voorts op het klavier 

rammelende toetsen en de veren van het pedaal slap./ Sommige 

houten pijpen zijn door houtworm aangetast. / Dan volgt een hele 

opsomming van klankgebreken.  

De geraamde kosten kwamen uit op F 3000,-.  Om een lang 

verhaal kort te houden, de Kerkenraad besloot in januari 1958 om 

van de reparatieplannen af te zien en over te gaan tot 90 à 100% 

nieuwbouw. De opdracht tot 90% nieuwbouw werd door de 

Kerkenraad in februari aan de Fa. Fonteyn en Gaal gegeven. De 

uiteindelijke bouwkosten kwamen uit op F 14350,-. In maart 1959 

werd het vernieuwde orgel in gebruik genomen tijdens een 

feestelijke bijeenkomst. In 1980 traden er toch weer storingen 

op, voornamelijk in het elektrische gedeelte van de elektro-

pneumatische tractuur en nog wat meer. De meest nodige 

reparaties werden in november 1983 door de Fa. Kast en Tijhuis 

uit Kampen uitgevoerd. In november 1984 ontvangt de commissie 

van beheer der Kerk een rapport met alle gebreken van het orgel 

met het advies van een grondige opknapbeurt. Met de 

verbouwing van de kerkzaal in 1985 verbeterde de akoestiek 

aanzienlijk waarbij ook het orgel door de twee organisten grondig 

werd schoongemaakt. In het jaar 1987 werd een ‘Orgel 

Adviescommissie’ ingesteld. Deze commissie adviseerde o.a. 

pijpwerk van een orgel van een te slopen kerk aan te kopen. Toch 

werd steeds meer gedacht aan nieuwbouw van een orgel. In 1989 

werd dan ook, op verzoek van de orgel-adviescommissie, een 

offerte ingediend door de Fa. Kaat en Tijhuis alsmede de Fa. BAG 
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orgelmakers. De commissie koos voor Kaal en Tijhuis, die hadden 

namelijk een ‘wit orgel’ in de aanbieding. Eenzelfde soort orgel 

werd beluisterd in de kerk ‘Sion’ in Apeldoorn en dat onderging 

men positief. Een enquête onder de gemeenteleden moest 

duidelijkheid brengen of de aanschaf van dit ‘wit orgel’ 

verantwoord werd gevonden. De uitslag was overrompelend, van 

de gemeenteleden vond + 83 % dat de aankoop diende door te 

gaan. Een groot bedrag werd zelfs toegezegd aan eenmalige 

bijdragen, termijnbedragen en renteloze leningen. De commissie 

besloot dan ook in april tot de aanschaf over te gaan. Mede door 

zelfwerkzaamheden kon dit orgel in zijn geheel worden 

gereconstrueerd en gerestaureerd. Nu (situatie 1990) staat dit 

‘witte orgel’ uit 1872 in de kast van Dekker uit 1914. 

Piet Roks. 

 

 

 

Contributie 2024 

 
Zoals ieder jaar in maart / april vragen wij u de contributie voor 

het lopend jaar over te maken. De nota zit bij dit ledenblad 

ingesloten. De bijdrage voor het lidmaatschap is vastgesteld op 

ten minste € 15. Elke euro die we extra van u mogen ontvangen, 

wordt in dank aangenomen. Hartelijk dank voor uw betrokkenheid 

bij de vereniging en een vlotte overboeking. Mocht u al betaald 

hebben, dan onze dank voor deze betaling en verzoeken wij u om 

deze nota als niet verzonden te beschouwen. 

 

P.M.M. Roks  -  Penningmeester 
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Een verenigingsjubileum. 
 

In ons archief bevindt zich een boekje dat in december 1936 is 

uitgegeven ter gelegenheid van het 50-jarig bestaan van de 

Heijningse Christelijke Jongelings vereniging ‘Het Mosterdzaadje’. 

Wat opvalt in het boekje zijn de reclames van toen. Leest u even 

mee; ’Alle dagen verse groenten van CD. De Lange Heijningen’, 

‘Prima speculaas en boterletters van P.C. Provily, Fijnaart’. Het 

boekje zelf is gedrukt door P. Smits boekhandel. De Heijningen 

kledingzaak L. Bevelander en de Volksdrogisterij uit Fijnaart 

hebben er ook een advertentie. G. van Tooren uit Heijningen 

prijst er zijn brood, banket en beschuit aan en is bereikbaar op 

telefoonnummer 21. Dan 

is er A.P. den Hollander 

rijwielhandel dat ook 

naaimachines en 

inmaakglazen aanbiedt. 

Naast kruidenierswaren 

zijn ook tabak, sigaren 

en sigaretten te koop bij 

de Heijningse kruidenier 

M.M. Sonneveld. Op de 

achterkant zien we de 

reclames van Slager J. 

Sneep met fijne 

vleeswaren en prima 

worstsoorten en de firma 

P.C. Beerendonk met 

hoeden, petten, 

manufacturen en heren 

en kinderkleding. Bij de 

Heijninger kapper W.v.d. 

Horst zijn scheermesjes, 

scheerzeep, crème, 

shampoo en tevens 

sigaren en sigaretten te 

koop.  

 

 

Nu verder over de Jongelingsvereniging ‘Het Mosterdzaadje’. In 

het voorwoord wordt opgemerkt dat de oprichters, getuige deze 

naam, de vereniging wat klein hadden aangeslagen. Toch zullen 
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ze, bij al het kleine en eenvoudige, hebben gehoopt op groei en 

levenskracht. Daarna volgt de opmerking dat de Jongelings 

vereniging inderdaad klein en gering is gebleken maar hoopt dat 

het, hoe klein ook, niet ongezegend zal blijven. Het boekje is dan 

ook doordrenkt van Godsbesef en veel Bijbelteksten worden 

aangehaald. Het voorwoord besluit dan ook met de woorden; ’en 

zo moge God onze vereniging gebruiken. Het zaad is klein en 

wordt in eenvoudigheid gezaaid, maar als God de wasdom geeft 

groeit iets uit. Dat is onze bede bij ons gouden jubileum. Op de 

volgende bladzijde wordt stilgestaan bij het jubileum. We lezen; 

‘en onze blik gaat terug, over al die jaren en, wat zou er veel te 

vertellen zijn. En wat weten we er weinig van. Wat zullen er velen 

ontslapen zijn die eenmaal lid waren! We kennen ze niet meer! 

We weten hun namen niet! En wat zijn de dagen sinds de 

oprichting veranderd! Wat zouden we graag eens weten, hoe het 

bij de oprichting ging en hoe men er vergadering hield! Uit deze 

tekst blijkt wel dat er van de beginjaren weinig is bewaard. Als we 

weer een blad omslaan zien we een foto met daarop 18 

jongemannen met een bord voor zich met de tekst 1886 – ’t 

Mosterdzaadje – 1936.  

 

 
 

 

Daaronder komt oud-lid C. Dane aan het woord. Deze man had 

zich in 1902 als jongeman als lid aangemeld. Hij vertelt, kort 

samengevat; ‘hoe rustig en in veel opzichten afgesloten van de 
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wereld was ons West-Brabantse leven toen, in vergelijking met 

het jachten en het dagelijkse veelvuldige contact met de wereld 

dat ons heden in beslag neemt’, zo begint hij zijn verhaal. Even 

verderop lezen we; ‘want het waren geen onbelangrijke 

bijeenkomsten waarheen we wekelijks, vaak door weer en wind, 

togen; zeker het was gezellig, het was aangenaam met kennissen 

bijeen te zijn in vrije uren, maar de achtergrond was ernstig, en 

dat kwam in de besprekingen tot uiting, waarbij de persoonlijke 

overtuiging van verschillende onzer op treffende wijze bleek. De 

schrijver vond de jaarvergaderingen altijd een hoogtepunt. Hij 

erkent dat de jongeren toen het minder ernstige gedeelte van die 

bijeenkomsten veelal de meesten aantrok. Hij besluit met de 

wens dat de vereniging nog vele bloeiende jaren mag beleven. 

Daarna is het de beurt aan oud-lid C.K.W. om het een en ander te 

vertellen. Het begint met een uitgebreid dankwoord aan De Heer; 

‘die ons ieder op zijn tijd als werktuigen heeft willen gebruiken, 

ten einde deze arbeid in stand te brengen en te houden. Driewerf 

dank aan God’. Meneer W was 45 jaar terug lid van vereniging en 

schrijft; ‘elke zondagavond werd vergaderd. De eerste helft van 

de avond was gewijd aan Bijbelbespreking. De tweede helft 

gevuld met werkzaamheden van verschillende aard, elk jaar een 

jaarfeest waarvoor een predikant werd uitgenodigd ten einde in 

de vooravond een korte feestrede uit te spreken, en de tweede 

helft van de avond het eigenlijke jaarfeest dat altijd zeer goed 

was bezocht. De schrijver vertelt verder dat er in een paar jaar 

tijd het ledenaantal terugliep van 20 leden naar 5. Dat gaf een 

totale andere sfeer. Geen gewone gang van zake meer, geen 

jaarfeest en de begunstigers-bijdrage werd niet meer opgehaald. 

Eigenlijk was de vereniging herschapen in een z.g. Bijbelkrans. 

‘De ganse avond was gewijd aan bijbelbespreking en dit 

geschiedde op een wijze dat er terreinen werden betreden die 

wellicht voor ons jonge mensen te geleerd waren’. Toch voelde de 

schrijver vooral de liefdevolle karaktertrek en het ruime standpunt 

van sommige leden hem zeer weldadig aan. Hij besluit zijn 

verhaal met de mededeling dat deze situatie ongeveer een jaar of 

drie duurde waarna het ledenaantal weer toenam alsmede dat de 

werkmethode van vroeger weer werd gevolgd. 
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Voorstraat 16. 

 
Iedereen heeft wel eens naar dat gebouw gekeken met dat 

charmante torentje op de Voorstraat. Daarbij hebt u zich 

misschien wel afgevraagd hoe dat gebouw daar zo is gekomen en 

wat het oorspronkelijk heeft voorgesteld. Uw Heemkundige Kring 

heeft daar een antwoord op, het gebouw is namelijk gebouwd als 

woning voor de burgemeester. We zien een tweetraps woning die 

is ontworpen door de Amsterdamse architect Ant. N. Bouvy. Het 

gebouw is een voorbeeld van de sobere neorenaissance stijl die in 

de periode 1895 – 1915 in trek was.  

 

 
 

Er is zodoende gebruik gemaakt van een vlakke en minder 

uitbundige decoratie en natuursteen. De typische kenmerken van 

deze stijl zijn wel aanwezig zoals de speklagen en de aanzet en 

sluitstenen boven ramen en deuren. Het gebouw heeft een 

samengestelde dakvorm die bekroond wordt door een 8-kantig 

torentje met torenkap. Het dak zelf is bedekt met natuurstenen 
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leien en aan de linkerzijde bevat het een dakkapelletje in 

chaletstijl. De voorgevel heeft 4 horizontale speklagen die 

gelijklopen aan de onder en bovenkant van de vensters.  

 

De voorgevel is opgebouwd uit baksteen en 4 traveeën breed 

(travee, een begrip bij vakverdeling van gevels) met een terug 

liggende middenpartij, waarin het portiek en erboven liggend 

balkon zijn opgenomen. Het gebouw heeft bovendien een 

attiekvormige muur beëindiging (een attiek is een meestal 

versierde verhoging bovenop de kroonlijst van een gevel die het 

dak aan het oog onttrekt) en een kroonlijst met sigma (sigma is 

het bovenste deel van de kroonlijsten en heeft meestal een 

gebogen doorsnede). De onderzijde van de gevel heeft een 

basement (verdikt voetstuk van een zuil).  

De muur openingen hebben een ronde of segmentboog met 

daarboven de aanzet en karakteristieke aanzet en sluitstenen 

uitgewerkt in baksteen. Dat is te zien in de dierenkopjes langs de 

afwatering. 

 

 

 

 Naast de ingang is op een gevelsteen te 

lezen “de eerste steen gelegd door 

Leendert Jan Versluijs op 12 juni 1902. 

Leendert was de zoon van Gijsbert 

Versluijs burgemeester van Fijnaart van 

1897 tot zijn overlijden in 1913. In dat 

jaar legde hij zijn ambt neer wegens 

gezondheidsredenen. Niet veel later 

overleed hij op 10 februari 1914 op 48-

jarige leeftijd. Hij werd begraven op de 

dan nog maar net aangelegde 

begraafplaats aan de Wilhelminastraat. 

Nadat de functie van deze 

burgemeesterswoning was komen te 

vervallen heeft het gebouw jarenlang 

nog gefunctioneerd als notariskantoor. 

Foto Gijsbert Versluijs Jansz burgemeester van1898 tot 1914 
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Het gebouw bezit een gave maar sobere detaillering.  

Fendert Quiz 2024. 

Dit jaar is het de 25e keer dat de Heemkundige Kring een quiz 

organiseert. Hier is dan wel een keer de regio quiz voor de 

omliggende Heemkundige Kringen bijgeteld. We kijken terug op 

veel denkwerkwerk en organisatie stukjes. Ook mooie dingen, 

zoals een notenselectie op tafel met de tekst “weet wat u eet” Dit 

werd na de pauze omgezet naar een vraag met antwoorden, maar 

bij sommige tafels waren alle nootjes op. Men moest gaan gokken 

wat was het ook alweer. Het volgende jaar waar was er weer een 

vraag die op deze manier was opgezet, maar nu was er niemand 

die van de koekjes ging eten. Men wachtte af tot er gezegd werd 

of het een vraag was. Een roofvogelvraag met een korte show, er 

werd een vrijwilliger gevraagd, onze presentator stelde zich 

beschikbaar voor de show, moest op zijn buik gaan liggen de 

roofvogel landde op zijn rug maar zag in het oor van hem een 

lekker hapje. Ook proef, ruik vragen zijn nogal eens 

discussiepunt, de een proeft, ruikt dit en de ander dat. Afgelopen 

jaar hadden we 10 soorten melk met ook hier weer, “nee dat kan 

niet”, of “nog nooit van gehoord”. Het is altijd leuk als je van de 

mensen hoort “het was weer leuk, maar volgend jaar moet je het 

niet zo moeilijk maken. Maar we doen wel weer mee hoor”. En 
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dan een opmerking er achterop “kun je daar geen vraag van 

maken” daar weet ik wel wat van.  

Op woensdag 21 augustus 2024 staat de 25e quiz van de 

Heemkundige Kring gepland. De aanvang is zoals altijd 19.30 uur. 

Het quiz team heeft de eerste bijeenkomst achter de rug. De 

eerste vragen en ideeën voor de vragen zijn aan elkaar 

voorgelegd waar weer nieuwe ideeën uit zijn voortgekomen. 

Moeilijk nee maar ook niet makkelijk. De inschrijving is gestart in 

overleg met de Evenementen Stichting. Ook mee willen doen? 

Inschrijven kan via fendertkwis@gmail.com  Het aantal mensen 

per ploeg is maximaal 8. Na betaling van het inschrijfgeld 

(€25,00) krijgt u een tafelnummer, de volgorde is datum van 

betaling, Bij meer inschrijvingen dan 35 komt er een reservelijst. 

Vorig jaar 2023 is hier gebruik van gemaakt doordat een team 

zich door omstandigheden afmeldde.                                                                                                

De prijzenpot is weer als andere jaren. Geldprijzen zijn 

beschikbaar gesteld door ESF en voor de winnaar een lekker 

etentje voor de hele ploeg bij de Family.  

 

2023 Voor het eerst 35 ploegen aan de start.  

De vraag voor deelname groeide met het jaar. Vanwege de 

veiligheid  en grootte Van de tent waren er bezwaren om meer 

ploegen te laten deelnemen.. Na veel overleg en voorstellen werd 

besloten om naar 35 ploegen te gaan. Het was een groot succes 

voor ESF en de Heemkundige Kring.  

De vragen waren ook gedeeltelijk 

aangepast aan een jonger publiek, 

maar ook de traditionele vragen 

waren soms in een andere vorm of 

samenstelling. Het was afwisselend 

maar ook moeilijk zoals sommige 

deelnemers aangaven. Maar na afloop 

waren er veel complimentjes voor de 

hele quiz  

De superronde met samengestelde 

attributen welke weer een 

samengesteld woord moest leveren.  

Dit leverde weer veel discussie op. 

mailto:fendertkwis@gmail.com
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Witte Brug tussen Fijnaart en Stampersgat / Oud 

Gastel 

Woonwagens van de mensen en het huis waar wij woonden 

Als kleine jongen woonden we aan de toenmalige Nieuwe 

Meulensedijk. Na de watersnood is men begonnen om deze dijk af 

te graven. Men had de grond en het zand nodig voor herstel van 

de dijken en polders. Er werd een nieuwe weg aangelegd. Grote 

hopen met zand en grond kwamen langs de weg te liggen. Deze 

werden met vrachtwagens naar de bestemming gebracht. De dijk 

werd afgegraven met 2 draglines. Nadat de dijk zo goed als 

afgegraven was werd een spoorlijntje aangelegd vanaf de Nieuwe 

Molen tot aan de Mark. Ook had men bij het begin van de dijk 

woonwagens en een keet weggezet voor het personeel. De keet 

stond bij mijn grootvader op de grond. Er groeiden nauwe 

contacten met deze mensen. Men ging via het spoorlijntje de 

grond en het zand naar de Mark brengen. Als we van school naar 

huis kwamen dan mochten we met spoortje meerijden naar de 

Mark en weer achteruit terug. Het mooie was dat we ook wel eens 

het locomotiefje mochten bedienen. Ook met het afgraven 

kwamen er projectielen van de WO II naar boven. Deze had men 

op een plaats verzameld in de dijk. Op een moment was er nogal 

wat paniek bij mijn opa aan de werf. Wat was er aan de hand, 

mijn broer en vriend hadden ieder een projectiel onder de 
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snelbinders van de fietsen meegenomen en waren die aan het 

bewerken in het karhuis. Onze oom, een oud-militair, kwam bij 

toeval daarlangs om iets te halen. Hij heeft toen beide jongens 

nogal hardhandig wijs gemaakt om daar nooit meer aan te komen 

of mee te brengen. De politie werd ingeschakeld en die heeft de 

mijnopruimingsdienst ingeschakeld. Die zijn de volgende dag 

geweest om op te ruimen. Volgens deze mensen hebben mijn 

broer en vriend geluk gehad dat ze niet zijn ontploft. Jaren 

hebben mijn ouders en grootouders contact gehouden met deze 

mensen.  

 

Het pontje tussen de 

Steiledijk en 

Stampersgat. 

 

 

 

De verbindingsweg tussen Oud Gastel en Fijnaart 

(Willemstad) kruiste eeuwenlang de Dintel bij het huidige 

Stampersgat. Vanouds ging de overtocht daar met een 

veer, dat vermoedelijk al van rond 1560 dateert. Met 

zekerheid fungeerde het veer in 1711. 

 

Het verhaal uit BHIC “de Witte Brug te Stampersgat” door Jean 

Pierre Klaver.2010 

  De dubbele ophaalbrug 

In 1859-1860 bouwde 

het Heemraadschap van 

Mark en Dintel op deze 

plek een dubbele 

ophaalbrug. Als gevolg 

daarvan veranderde de 

straatnaam Veerdam in 

Stampersgat in de 

Brugstraat. Dit zou de 

belangrijkste straat van 
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het dorp worden. In 1903 of 1904 werd de ophaalbrug 

afgebroken. De houten brug was niet stevig genoeg om de tram 

te dragen die over de brug moest gaan rijden. Er kwam een 

stalen draaibrug voor in de plaats.  

De draaibrug rond 1930   

 Deze brug werd 

vernield tijdens 

oorlogshandelingen 

in 1940, waardoor 

gedurende de 

Tweede 

Wereldoorlog er 

weer een pontveer 

bij Stampersgat 

dienstdeed om de 

Dintel over te 

kunnen steken. De 

Duitsers lieten 

vijftig Mongoolse 

krijgsgevangenen een noodbrug aanleggen, maar die overleefde 

de gevechten in 1944 niet. Duitsers zelf bliezen namelijk de brug 

op en opnieuw werd het pontje ingezet. 

 

De baileybrug 1945 
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Bij de bevrijding legden de geallieerden een vlakke Baileybrug 

over de Dintel. Omdat deze de scheepvaart belemmerde, werd hij 

korte tijd later vervangen door een hogere - geknikte - baileybrug 

 

 

 
Fietsers over de brug vanaf de Steile Dijk naar Stampersgat 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Afvoeren van de stalen brugdelen in 1968 
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In 1950 werd de baileybrug voorlopig vervangen door een stalen 

brug, bestaande uit twee delen. Al tijdens de oorlogsjaren was 

een plan ontworpen voor een nieuwe brug, maar doordat het 

tracé van de verbindingsweg verlegd werd, was een nieuw 

ontwerp vereist. 

Provinciale Waterstaat van Noord-Brabant gebruikte een bestaand 

ontwerp van Rijkswaterstaat (voor een brug over 

het Markkanaal bij Terheijden) als onderlegger voor de nieuwe 

brug die wat verder oostelijk van Stampersgat kwam te liggen: de 

huidige Witte Brug in de N640. De stalen hulpbrug in Stampersgat 

werd in 1965 afgebroken en versleept naar Standdaarbuiten, om 

daar tijdelijk als hulpbrug 

dienst te doen. 

De huidige brug bestaat uit 

een midden overspanning 

en twee zij-

overspanningen. De 

midden overspanning is 

van het type verstijfde 

staafboog, opgetrokken uit 

voorgespannen beton en 

staal. De zij-

overspanningen rusten op de landhoofden en de uitkragende 

delen van de midden overspanning. De Brugstraat is door de 

ingebruikname van deze brug een doodlopende straat geworden. 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                De Witte Brug vanaf de Fijnaartse kant. 

 

https://www.bhic.nl/markkanaal
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Uitzending Lokaal Verhaal SLOS februari 2024 

Ad de Gast, Jan Dierks en Kees Machielse hebben hun 

medewerking verleend aan de opname Lokaal Verhaal bij De 

SLOS (Stichting Lokale Omroep Steenbergen). 

Het is een prachtige opname geworden over de watersnoodramp 

van 1 februari 1953 

https://www.youtube.com/watch?v=YbmKILhU9YI 

 

Hoe kan ik het interview over de Watersnood 1953 van de SLOS 

bekijken? 

 

Hieronder volgt de oplossing: 

Ga naar de website van: Watersnoodwoning Heijningen.  

https://watersnoodwoning-moerdijk.nl 

Op de website van de watersnoodwoning ziet u in de blauwe balk: 

In de media. Als u de cursor daarop zet ziet u foto’s /video. Klik 

op video. 

U ziet dan het beeld zoals hierboven afgebeeld. 

Boven deze foto staat: 

https://www.youtube.com/watch?v=YbmKILhU9YI 

Op die regel klikken en u komt in de uitzending.  Veel luister- en 

kijkgenoegen. 

https://www.youtube.com/watch?v=YbmKILhU9YI
https://watersnoodwoning-moerdijk.nl/
https://www.youtube.com/watch?v=YbmKILhU9YI
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Agenda lente /zomer 2024 
 

Algemene ledenvergadering  

Donderdagavond 25 april 2024 aanvang 19.30 

 

De vergadering wordt gehouden in de Graanbeurs Kadedijk 6 te 

Fijnaart. 

 

Foto’s en filmvoorstelling 

Aanvang 20.30 uur  

 

Na de ledenvergadering zullen foto’s van Fijnaart in vroeger jaren  

en oude filmbeelden (1964) van de Fijnaartse bevolking worden 

getoond  

 

********************************************** 

Een bezoek aan de Meeshoeve/Museum 
Op vrijdag 31 mei a.s. worden we om 14.00 uur verwacht op 

de Meeshoeve/Museum in Oud Gastel.  Tijdens de rondleiding 

bezoekt u het authentieke (museum) woonhuis, bakhuis, Vlaamse 

schuur, Meesmuseum met oude gereedschappen en het Mezenhof 

met de grafzerken.  Ook de (groente)tuin met kikkerpoel en de 

vlindertuin worden natuurlijk niet overgeslagen.  Ook wordt 

verteld over de geschiedenis van de familie Mees en uitleg 

gegeven over de zorgboerderij.  Kosten: € 4,50 p.p. voor 

rondleiding + koffie/thee 

Betaling: bij binnenkomst 

Bezoekadres: Strijpdreef 6, Oud Gastel 

Aanmelden: per e-mail: dierksjan@gmail.com 
Aanmelden: vòòr 24 mei 2024. 

 

mailto:dierksjan@gmail.com

